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وزیر کشور: حل مشکلات اربعین برای دولت عراق دشوار بود

بررسی مصوبه اصلاحی طرح شفافیت در هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت

ایروانی:
تحقیقات سازمان ملل درباره پهپادهای ایران غیرقانونی است

وزیربهداشتمطرحکرد:
تامین کافی آنتی بیوتیک تا  فردا 

پیوست رسانه ای داشته باشیم

همان طور که پیش بینی می شد بالاخره حذف 
ارز 4200 تومانی یک شوک اولیه ایجاد می کرد ولی 
بعد کم کم آن شوک میرا می شد و انتظار می رفت 
ظرف چند ماه تورم ناشی از افزایش نرخ ارز، میرا 
خواهد شد. این درحالی است که در خردادماه 12/2 
درصد تورم ماهانه داشتیم و این روند کاهشی شد 
تا مردادماه که 12/2 درصد به 2درصد رسید ولی 
در شهریورماه مجددا با سیر صعودی به 2/2 رسید 
و در مهرماه هم به حدود 3درصد رسید و همچنان 
تورم میانگین سیر صعودی دارد. یعنی ما شاهد 
رشد تورم میانگین هستیم لذا در یک جمع بندی 
اگر بخواهیم شرایط فعلی را تحلیل کنیم، هم تورم 
میانگین رشد دارد و هم تورم ماهانه رشد دارد اما 
تورم نقطه به نقطه کاهشی است. حال باید ببینیم 
ظرف یکی، دو ماه آینده چه وضعیتی را پیدا می کند؟ 
منتها سوال این است که چرا مجددا تورم ماهانه رو 
به افزایش است؟ اصلی ترین دلیل اینکه می توان به 
افزایش رشد نقدینگی اشاره کرد. علی رغم اینکه در 
یکسال گذشته، یعنی شهریور سال جاری به شهریور 
سال قبل که بانک مرکزی آمار رشد نقدینگی را 
داده، حدود 37 درصد است که عدد آن به بیش از 
پنج هزار میلیارد تومان رسیده، به رغم اینکه براساس 
گزارش های بانک مرکزی و همچنین خزانه داری، 
ما در یکسال گذشته هم شاهد افزایش درآمدهای 
نفتی و هم شاهد افزایش درآمدهای مالیاتی بودیم و 
به رغم اینکه این دو منبع درآمد افزایشی بوده ولی 
رشد نقدینگی نسبت به یک سال ماقبل تقریبا 4، 5 
واحد کم شده. وقتی درآمدهای نفتی و درآمدهای 
مالیاتی رشد می کند، انتظار این است که رشد 
نقدینگی کمتر بشود اما وقتی رشد نقدینگی بیشتر 
شده، نشانه این است که دولت مصارف خود را صرفا 
از محل منبع درآمد نفتی یا مالیاتی پوشش نداده و 
درواقع به یک نوعی سراغ استقراض به شکل مستقیم 
و چه استقراض به شکل غیرمستقیم که می شود از 
طریق بانک ها رفته و بخشی از مسائل منابع خود را 
حل کرده است. در نتیجه آثار این را در رشد نقدینگی 
می بینیم و همچنین در رشد نرخ تورم شاهد هستیم. 
البته اگر بخواهیم یک تحلیل هم راجع به اجزای 
تورم بدهیم، به مسکن هم باید اشاره کنیم که یک 
عامل رشد نقدینگی است و در کلانشهرها مثل 
تهران 50 درصد هزینه خانوارها را تشکیل می دهد 
و در بقیه شهرها گاهی اوقات تا یک سوم درآمد. 
افزایش مال الاجاره یک فاکتور بسیار مهم در افزایش 
تورم است و همچنین افزایش قیمت خوراکی ها که 
باید ببینیم طی ماه های آینده چه اتفاقی می افتد. 
لذا خلاصه بحث اینکه افزایش مجدد نرخ تورم هم 
ناشی از اجاره بهای مسکن و هم خوراکی ها و هم 

رشد نقدینگی است. 

»امیرعبداللهیان: اگر برای ما مشخص شود که روسیه از پهپاد 
ایرانی استفاده کرده، بی تفاوت نخواهیم بود.« مشکل ما این است 
که اسیر جنگ روایت ها هستیم و بالاخره باید یک روایت دقیقی 
راجع به یک موضوعی داشته باشیم که براساس آن بگوییم اگر 
پهپاد به روسیه صادر کردیم، برای همکاری تسلیحاتی با کشورها 
نمی توانیم تضمین دهیم که آن کشور کجا و کی از این سلاح 
استفاده کند. همچنان که ما وقتی از روسیه سلاح می گیریم، 
روسیه نمی تواند به ما بگوید که حتما این سلاح را در فلان جا 
استفاده کن یا نکن. بنابراین وقتی ایران هم همکاری های دفاعی با 
روسیه دارد، یک همکاری کلی است و راجع به موضوعات مختلف و 
یکی از موضوعات هم پهپاد است. موضوعی که هیچ منع بین المللی 
هم نداشته است. ایران طبق عهدنامه 2231 منع صادرات و واردات 
داشت ولی به مدت پنج سال بود و ترامپ در سال 1399 که اواخر 
دوران ریاست جمهوری اش بود خواست این قطعنامه را تمدید کند 
که در اقلیت قرار گرفت. کل اعضای شورای امنیت رأی ممتنع 
دادند، روسیه و چین مخالفت کردند و فقط آمریکا و دومنیکن رأی 
مثبت دادند. بنابراین این منع برداشته شده و دوره اش نیز به اتمام 
رسیده است. درحقیقت تنها یک بند قطعنامه 2231 به سلاح های 
متعارف ربط دارد و آنهم به همین موضوع دوره پنجساله منع 
واردات و صادرات سلاح از ایران بوده که دوره آن تمام شده است. در 
مورد موشک ها هم که دوره هشت ساله بوده آنهم موشک هایی که 
برای کلاهک هسته ای طراحی شده باشد درحالی که موشک های 
موجود ایران هیچکدام برای کلاهک هسته ای طراحی نشده است 
بنابراین همکاری ایران و روسیه درمورد مبادله سلاح های متعارف 
و نه سلاح های غیرقانونی است. معلوم نیست از نظر حقوقی روی 
چه چیز دارند استناد می کنند چون مبنای حقوقی ندارد. روابط 
ایران و روسیه در واردات و صادرات یک روابط متعارف است و سلاح 
غیرمتعارفی هم نیست که منع بین المللی داشته باشد. اما مساله 
این است که ایران بالاخره در این زمینه باید یک روایت دقیق، همه 
جانبه و متقن ارائه کند تا بتواند به افکار عمومی دنیا و داخل کشور 
توضیح دقیق دهد. هر اقدامی به ویژه این جور اقدامات باید یک 
پیوست رسانه ای داشته باشد و مشخصا و دقیقا معلوم باشد که 
سیاست اعلانی ایران چیست. الان کشوری مثل ترکیه داریم که 
در جنگ ادعای بی طرفی دارد ولی به اوکراین پهپاد می دهد و از 
طرفی صادرات نفت روسیه را عملا برعهده گرفته و برای دور زدن 
تحریم ها به روسیه کمک می کند. یا عربستان که سیاست بی طرفی 
دارد و در عین حال که با روسیه در اوپک پلاس همکاری و کمک 
می کند که قیمت نفت همچنان بالا بماند اما در عین حال سیاست 
روسیه در اوکراین را هم قبول ندارد. بنابراین موضوع خیلی روشن 
است که سیاست ایران باید خیلی شفاف و دقیق مطرح شود و از اول 
تا آخر یک حرف بزند و یک جور موضع بگیرد نه اینکه گاهی وقت ها 
احساس تناقض به وجود می آید و گاه تکذیب یا تایید است و گاهی 
وقت ها کمیته تحقیق را تایید می کنیم و گاهی اوقات هم نماینده ما 
در سازمان ملل اعلام می کند که تشکیل کمیته تحقیق غیرقانونی 
است. چرا در قطعنامه چنین چیزی پیش بینی نکرده و موضوعاتی 
از این دست. از این رو به نظر می رسد یکبار برای همیشه باید این 
تصمیم را بگیریم که برای همه چیز، دقیق و شفاف یک پیوست 

رسانه ای درست کنیم.

آرمانملی:وزیر کشور گفت: دولت عراق برای مراسم 
اربعین همکاری های بسیار خوبی با ایران داشتند البته 
مشکلاتی در عراق بود که حل و فصل آنها برای عراق دشوار 
بود.  احمد وحیدی دیروز در حاشیه نشست ستاد مرکزی 
اربعین درباره عملکرد اربعین امسال اظهار کرد: در این نشست 
گزارش هایی درباره نقاط ضعف و قوت اربعین امسال ارائه و 
بررسی شد و از امروز برنامه های این ستاد برای سال آینده 
آغاز شد و کمیته های مربوطه هم  فعال می شوند. وی ادامه 
داد: اقداماتی که از اکنون باید برای اربعین سال آینده نظیر 
زیرساخت ها، حمل و نقل ومرزها و ساماندهی و نحوه اعزام و 
همکاری ها با کمک دولت عراق در داخل آن کشور برای رفاه 
زایران در اربعین 1402 پیش بینی شود که امیدواریم سال 

آینده سال پربرکت و موفقی در حوزه اربعین داشته باشیم. وزیر 
کشور در پاسخ به سوالی درباره تعداد افراد اعزام شده به عتبات 
عالیات گفت: تعداد زائران بیش از 3/5میلیون نفر بوده است. 
وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص نحوه همکاری های 
دولت عراق با ایران تصریح کرد: آنها همکاری های بسیار خوبی 
در این دوره با ایران داشتند، البته مشکلاتی در عراق بود که 
حل و فصل برای آنها دشوار بود، نظیر میزان خروجی از مرز 
ایران با ورودی طرف عراقی متفاوت بود و در ساعاتی تراکمی 
در مرز ما ایجاد می شد یا در آن طرف در حمل و نقل و امکانات 
ضعف های وجود داشته که برخی از آنها برطرف شد. اما امسال 
با دولت جدید وارد مذاکرات می شویم تا نقایص اربعین امسال 
برای سال آینده برطرف شود. وحیدی همچنین افزود: لازم بود 

به دلیل تجمعی که در یکی دو روز در مرزهای اربعین اتفاق 
افتاد، مرزها سبک تر شود، زیرا طرف عراق قدرت تخلیه زیاد 
را نداشت بر این اساس تجمع شکل گرفت اما برای ساماندهی 
بهتر در سال آینده گفت وگو شده است. وزیر کشور در پایان 
درباره آمار اعزامی اتباع خارجی از مرز ایران به عراق در اربعین 
امسال اظهار کرد: رقم قابل توجهی از اتباع خارجی توانستند 
عازم عتبات عالیات شوند که چند صد هزار نفر بودند و با 
همکاری های دولت عراق در میانه راه با سهولت بهتری انجام 
شد البته اول پیچیدگی هایی داشت که باید از کشور خود 
می رفتند اما با دولت عراق هماهنگی های لازم شد. از ابتدای 
سال توافق نامه ها را به روز می کنیم تا آنها در این دور راحت به 

عراق سفر کنند. 

اولین جلسه هیات عالی نظارت مجمع در دوره نهم عصر روز سه شنبه سوم آبان ماه 
با حضور اعضای این هیات تشکیل شد. در ابتدای این جلسه، رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، با قدردانی از اعضای هیات عالی نظارت و خوش آمدگویی به اعضای جدید 
آن، اظهار امیدواری کرد که در دوره جدید، هیات عالی نظارت با دقت و توجه بیشتر به 
 سیاست های کلی نظام، بیش از پیش در نیل به اهداف و وظایف و ماموریت ها موفق باشد. 
در این جلسه، طرح »شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر نهادها«، 
برای سومین بار در دستور کار هیات عالی نظارت مجمع قرار گرفت و اصلاحات 
صورت گرفته توسط نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جهت رفع مغایرت این 
ً مورد بررسی اعضای  طرح و عدم انطباق آن با سیاست های کلی ابلاغی، مجددا
هیات عالی نظارت قرار گرفت. پس از بحث و بررسی اعضای هیات در خصوص موارد 
مغایرت مصوبه اصلاحی طرح شفافیت )مصوب 20 مهرماه 1401( با سیاست های 

کلی نظام و ارائه گزارش کمیسیون نظارت دبیرخانه مجمع، هیات عالی نظارت 
اعلام کرد: مغایرت های ابلاغ شده به مجلس در ماده یک، دو، سه و چهار مصوبه 
قبلی، در مصوبه اصلاحی جدید همچنان به قوت خود باقی است. نظر هیات عالی 
 نظارت جهت ابلاغ به مجلس شورای اسلامی، به شورای نگهبان منعکس می شود. 
در ادامه این جلسه، همچنین ماده 13 و14 آیین نامه هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مورد بررسی و تصویب قرار گرفت. این آیین نامه در شورای مجمع که با حضور 
 سران سه قوه تشکیل می شود، نهایی و به محضر مقام معظم رهبری تقدیم خواهد شد. 
در این جلسه محمدباقر ذوالقدر، علی لاریجانی، حسین مظفر، حجت الاسلام غلامرضا 
مصباحی مقدم، سید مصطفی میرسلیم، عباسعلی کدخدایی، محمد رضا باهنر، محمدجواد 
ایروانی، سید مرتضی نبوی، علی آقامحمدی، حجت الاسلام مجید انصاری، پرویز داودی، 

سعید جلیلی و آیت ا... قربانعلی دری نجف آبادی حاضر بودند. 

آرمانملی:نماینده ایران در سازمان ملل در نیویورک 
گفت: تحقیقات سازمان ملل درباره ادعاهای بی اساس مربوط 
به پهپادهای ایران، غیرقانونی است.  امیر سعید ایروانی، سفیر 
و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد 
در نیویورک در نامه ای به دبیر کل سازمان ملل هشدار داد، 
تحقیقات سازمان ملل درباره ادعاهای بی اساس مربوط به 
استفاده پهپادها در جنگ اوکراین در چارچوب قطعنامه 
2231 غیرقانونی است و این سازمان نباید بر اساس ادعاهای 
کشورهای غربی عمل کند. ایروانی تاکید کرد: کشورهای 
غربی تلاش می کنند براساس تفاسیر نادرست و گمراه کننده 

بین قطعنامه 2231 شورای امنیت و استفاده از پهپادها در 
جنگ اوکراین ارتباط ساختگی برقرار کنند. در حالی که 
قطعنامه 2231 نه صادرات را منع کرده و نه به دبیرخانه 
سازمان ملل دستورالعمل و ظرفیت لازم را برای انجام این 
تحقیقات داده است. بر اساس گزارش صدا و سیما، در این نامه 
مواضع صریح ایران درمورد اتهامات و ادعاهای بی اساس وارد 
شده ازسوی تروئیکای اروپایی )آلمان، انگلیس و فرانسه( و 
آمریکا درباره استفاده از پهپادهای متعلق به ایران در جنگ 
اوکراین تشریح شده است. در این نامه آمده است: طعنه آمیز 
است که آمریکا و سه کشور اروپایی در نامه های خود ایران 

را به نقض بند خاصی از قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل متهم می کنند، در حالی که آن ها خود به نقض تعهد، 
خروج غیرقانونی ایالت متحده از توافق هسته ای و تداوم 
این نقض تعهد ادامه می دهند. آمریکا و تروئیکای اروپایی 
تلاش کرده اند از طریق انتشار اطلاعات نادرست، مطالب 
غیرمستند، گمانه زنی های نادرست و تفاسیر گمراه کننده، 
خودسرانه و ناقص از قطعنامه 2231 شورای امنیت، بین 
این قطعنامه و استفاده از پهپادها در جنگ اوکراین ارتباط 
ساختگی ایجاد و از این طریق ادعاهای بی اساس خود را علیه 

جمهوری اسلامی توجیه کنند. 

آرمانملی:وزیر بهداشت درباره علت کمبود برخی اقلام 
دارویی از جمله آنتی بیوتیک ها و روند تامین آن توضیح داد. 
به گزارش ایسنا، دکتر بهرام عین اللهی در آیین نکوداشت 
روز بیمه سلامت در جمع خبرنگاران، گفت: صندوق حمایت 
از بیماران خاص و صعب العلاج اقدام بسیار خوبی است که 
در کشور آغاز شده است. امروز صندوقی که برای حمایت از 
بیماران صعب العلاج و خاص رونمایی شد، صوری نیست، 
بلکه مصوبه هیات دولت، اعتبار و آیین نامه دارد و همه چیز 

آن مشخص است. وی با بیان اینکه اعتبار صندوق حمایت 
از بیماران صعب العلاج و خاص و نادر 5000 میلیارد تومان 
است، گفت: فعلا 1200 میلیارد تومان تخصیص دادند. برخی 
مواقع برخی بنیادها هستند که به اسم بنیاد بیماری های 
خاص هستند که نه اعتبار دارند، نه آیین نامه دارند و نه کاری 
انجام می دهند. امیدواریم این حرکت حمایتی شروع شود و 
به تدریج دامنه آن را گسترش دهیم. وی در پاسخ به سوال 
ایسنا، درباره بحث کمبود دارو به ویژه آنتی بیوتیک و اقدام 

وزارت بهداشت باتوجه به دستور رئیس جمهور، گفت: در 
مراحل مختلف با توجه به بیماری هایی که ایجاد می شود، 
ممکن است کمبود پیدا کنیم. سال گذشته در کرونا ناگهان 
بیماری های قارچی افزایش یافت و برخی داروها کمبود پیدا 
کرد. امسال به طور غیرقابل پیش بینی تقریبا در اواسط مهر 
آغاز شد و از طرفی مدارس و دانشگاه ها بازگشایی شدند و 
اپیدمی آنفلوآنزا بالا رفت و کمبودهایی ایجاد شد. اکنون 
بیماران می توانند تامین کنند و نمی توان اسمش را کمبود 
آنتی بیوتیک گذاشت. با این حال به صورت فوریتی تامین و 
توزیع دارو را از ابتدای هفته شروع کردیم و ان شاءا... امروز یا 

فردا دارو به میزان کافی تامین می شود. 

اثر افزایش اجاره و صعود تورم 

صفحه 2

رئیسجمهور:

ایران امروز 
 قدرتمندتر از 
هر زمانی است 
نقشرسانهها
درمقابلهباهجوم
بههویتملتهایمستقل
بسیارمهماست

حسنبهشتیپور
تحلیلگرمسائلبینالملل

هادیحقشناس
اقتصاددان

صفحه11

سخــن روز

همینصفحهصفحه2

غربی ها نمی توانند ایران را نادیده بگیرند. روند فعالیت 
ایران هم از نظر غربی ها غیر قابل پیش بینی است. از این 
منظر تلاش می کنند حرکت های میانه ای در ارتباط با 
تهران اتخاذ کنند که نه مسیر مذاکرات با ایران را قطع 
کنند و نه اینکه  امیدوار کنند در ارتباط با ایران صحبت 

نمایند. این مورد نگرانی آمریکا ...

صباحزنگنه
کارشناسبینالملل

یادداشت

همان طور که پیش بینی می شد بالاخره حذف ارز 
4200 تومانی یک شوک اولیه ایجاد می کرد ولی بعد 
کم کم آن شوک میرا می شد و انتظار می رفت ظرف چند 
ماه تورم ناشی از افزایش نرخ ارز، میرا خواهد شد. این 
درحالی است که در خردادماه 12/2 درصد تورم ماهانه 

داشتیم و این روند کاهشی...

هادیحقشناس
اقتصاددان

اثر افزایش اجاره و صعود تورم  غربی ها نمی توانند ایران را نادیده بگیرند

صفحه 3

دبیرکلجامعهزینبدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

صدای نسل جوان شنیده شود 
صداهابهموقعشنیدهشودتافریادنشود

آرمانملی:اعتراضات اخیر در کشور به نام زنان آغاز شد؛ 
اعتراضاتی که برخی آن را ناشی از بی توجهی به زنان در جامعه 
دانستند و برخی هم به نام زنان از این اعتراضات سوءاستفاده 
کردند. از سوی دیگر در این اعتراضات همگان شاهد تغییر 
مطالبات نسلی بودند یعنی آنچه دهه هشتادی ها مطرح 

می کردند ...

»آرمانملی«بهبررسیدلایلگرانیمیوهوواکنشمسئولانمیپردازد؛

خرید میوه لاکچری شد
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان میوه و سبزیجات : ما تعیین کننده قیمت نیستیم بلکه وظیفه ما نظارت 
بر قیمت است، درحالیکه تعیین کننده قیمت، عرضه و تقاضاست همچنین وزارت جهاد کشاورزی باید 
برای میزان مصرف داخل و صادرات برنامه ریزی کند تا وسط سال این نظم به هم نخورد ولی متأسفانه این 

اتفاق هرازگاهی در جامعه روی می دهد و نشان دهنده این است که برنامه ریزی وجود ندارد 

عمادافروغازلزومپذیرشنگرشهایمتکثر
وگسترشگفتوگومیگوید

 راه برون رفت؛
 اصلاحات
 ساختاری 

صفحه 4

سیدمصطفیمیرسلیمدرگفتوگوبا»آرمانملی«:

 دانشگاه
 محل زد و خورد نیست
    ورود افراد مسلح به دانشگاه مجاز نیست مگر به طور استثنایی
      احساس محرومیت و تبعیض در اتفاقات اخیر کشور نقش داشته است
      فساد، اجازه نمی دهد برنامه تحولی دولت پیش برود
      مشکلات اقتصادی هنوز مسأله اصلی جامعه ماست
      می توان در روش های گشت ارشاد تجدید نظر کرد

صفحه 6

حسنهانیزاده
دربارهادعاهایاستفادهازپهپادهایایرانی:

روس ها باید 
توضیح دهند 
نه تهران

صفحه 3


